
ARMAND CALOTĂ: 
"Sunt un actor al clipei . . .  " 

Volubilitatea, fantezia, şarmul pronunţiei (uneori, intenţionat 
ardelenească) ar putea fi datele unui Început de portret. E vioi şi 
dezinvolt, Întotdeauna atent la cei din jur şi binevoitor, pe cunoscuţi 
Îi salută primul, cu bucurie aproape copilărească. 

Armand Calotă s-a născut sub semnul Racului, pe 22 iulie. Şi 
mărturiseşte despre sine că este "Rac" atât cât este şi " Tigru". A 
absolvit Institutul de Teatru din Târgu-Mureş la clasa praf Adriana 
Piteşteanu, asistent Vlad Rădescu, În 1990, având rolul principal 
din Regele moare de Eugen Ionescu, În regia lui Dan 
Alecsandrescu, rol cu care a obţinut Medalia Institutului de Teatru 
din Budapesta. După absolvire a fost chemat la Teatrul Naţional 
din Timişoara, unde i s-a Încredinţat rolul principal dm premiera pe 
ţară cu piesa Teroare fi credinţă de Michael Blake. Tot În 1990 
primeşte Premiul pentru cel mai valoros debut În cadrul Festivalului 
de teatru "1. L. Caragiale". Continuă să joace la Teatrul Naţional din 
Timişoara, fiind distribuit În spectacolele Garden Party de Vaclav 
Havel, regia Ştefan lordănescu, Eseu de Tudor Muşatescu, regia 
Nicoleta Taia, Anna Chrlstie de Eugene O'Nei/1, regia Emil Reus, 
Delict in insula caprelor de Ugo Betti, K.G.B. contra C.I.A. 
de Mare Camoletti şi Casa de la miezul nopţii de Fănuş Neagu, 
regia Dan Alecsandrescu, Francesca a fost răpită de Dario Fo, 
regia Laurian Oniga, şi În spectacolul pentru copii Peste 7 miri fi 
7 basme. Din 1 992 a devenit, prin concurs, actor al Teatrului 
Naţional din Bucureşti. 

O Armand Calotă, ţi-au fost acordate premii inci din 
ultimul an de facultate, ai fost trimis de către Ministerul 
Culturii la Avignon, ţi s-au încredinţat partituri scenice 
importante. Se poate spune eli, de-acum, cariera ta se 
anun� ca un destin artistic special ... 

• lncă din 1 990 am vrut să dau concurs la Teatrul Naţional 
din Bucureşti, cu Andrei Şerban, dar oferta de la Timişoara m-a 
ţinut pe loc. În 1 992, când la Teatrul de Comedie erau mari 
tensiuni, regizorul Lucian Giurchescu, după ce mă văzuse pe 
scenO şi pc casete, mi o trimis lo Timi;;oara prin po;;tă actele de 
transfer. Am considerat oferta o mare onoare. 

Dar, inainte de a pleca spre Bucureşti,  am citit Intr-un ziar 
despre concursul dat de Andrei Şerban. M-am hotărît intr-o clipă 

să particip, deşi, fiind deja angajat la Comedie, lumea a spus că 
sunt nebun. Am venit cu un tren de noapte la Bucureşti, am 
ajuns în d imineaţa concursulu i ,  nu eram nic i  înscris, m-am 
bărbieri! într-o toaletă a teatrului şi am participat, având pregătit 
un repertoriu, cred eu, complex. A doua zi m-a chemat Andrei 
Şerban. În momentul întâln irii cu el aveam în mine teamă, 
emoţie, admiraţie, acea stare de febrilitate plăcută pe care ţi-o 
dau marii oameni .  M-a întrebat d i rect când vin la Teatrul 
Naţional, pentru că are nevoie de mine. 

O Prima ta apariţie pe scena Naţionalului a fost in 
Numele trandafirului. 

• Da, un rol episodic, dar, cred eu, făcut cu demnitate. 
Eram căpitanul gărzii de inchiziţie, mereu în scenă alături de 
Mircea Albulescu, căruia îi sunt recunoscător pentru sfaturi şi 
încurajări.  A urmat Glagoliev din Platonov, în regia lui lvan 
Helmer, un personaj pe care l-am iubit mult (nu cunosc motivele 
pentru care spectacolul s-a suspendat, dar regret acest lucru) şi 
unde am întâlnit un partener extraordinar, un adevărat prieten: 
Ovidiu Iuliu Moldovan. 

O In ce măsuri condiţia Ideală a unul actor Implică 
dimensiunea popularităţii? 

• Personal , n-am dorit neapărat să fiu un actor popular, 
n-am căutat în nici un fel reclama, comercialul, facilul. .. Cred că 
locul actorului de teatru este pe scenă. Există modalităţi de a-ţi 
face reclamă, mai ales într-un anumit gen de spectacole şi am 
chiar un oarecare respect pentru cei ce le pot face. Sunt un 
actor al clipei, doresc doar ca publicului să-i fie bine atunci când 
mă vede jucând. Dar n-aş dori să ajung un actor căruia să i se 
ierte orice greşeală pe scenă datorită faptului că este iubit de 
public. Cred că actorul trebuie iubit, dar şi judecat la rece, chiar 
dacă este un idol. Doar aşa se naşte valoarea, având în faţă o 
oglindă nedeformată. 

O Te Influenţează cronicile despre spectacolele in 
care joci? 

• Nu mă influenţează, le tolerez. Încerc să mă eliberez de 
orgolii şi să accept orice punct de vedere, în ideea că pot învăţa 
ceva. Asta în situaţia în care vorbim de cronici pertinente, 
obiective. Sunt doar câţiva critici foarte buni, cum ar fi Valentin 
Si lvestru, Alice Georgescu , Victor Parhon . . .  Acum, o dată cu 
nenumăratele ziare, s-au născut o mulţime de cronicari pe care îi 
interesează prea puţin actul creator în sine, preferând anecdota, 
bancul, ironia . . .  Mă mâhneşte asta, căci ei pot influenţa publicul 
cititor. Trebuie să fim judecaţ i ,  dar de oameni cu pregătire. 

O Sunt aspecte ale profesiunii care solicitA un 
consum interior fantastic. In ce rezidă totufi satisfacţia? 

• N-am fost niciodată mâhni! în cariera mea. N-am casă 
' 

(nici n-am cerut la nimeni), ambii părinţi mi-au murit, în '90 am 
divorţat, am un copil de 8 ani şi ceva, care e la Timişoara şi pe 
care acum îl văd mai rar . . .  Copilul meu şi publicul îmi dau energii 
care mă ţin. 

O Crezi in ceea ce se cheamă "conflict între 
generaţii"? 

• Nu e o luptă între generaţii, ci a fiecăruia cu sine, ceea ce 
ţ i ne de compet i ţ i e . În Teatrul  Naţional sunt personalităţi  
puternice, marcante şi e firească dorinţa de a se menţine cât mai 
mult t imp la un nivel înalt. lată un nume de mare personalitate : 
Florina Cercei; generaţia mea de 30 de ani n-ar avea de ce să 
lupte cu generaţia domniei-sale. Trebuie acceptatA Ideea cA 
există valori şi la 30 de ani, că valoarea autenticA "nu aşteaptă 
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numărul anilor". Cred că fiecare actor îşi are locul său in tabloul 
Teatrului Naţional. Şi pe cer sunt atâtea stele, nu? 

O Joci in R omeo şi  J u l ieta, spectacolul regizoarei 
Beatrice Bleonţ ... 

• Beatrice m-a fascinat. Ce drum a putut găsi actorului 
spre a-şi contura personajul! La mica mea experienţă de şase 
ani de scenă, m-a distribuit in Capulet şi a făcut din el aproape 
un personaj central al acestui spectacol. Mi-a pus muzică şi mi-a 
spus: "vreau să-mi arăţi prin gest, mişcându-te, datele acestui 
personaj". in această mişcare, pe muzică m-a pus faţă in faţă cu 
celelalte personaje! S-au născut relaţii extraordinare. Mi-a lăsat 
libertatea deplină de a descoperi complexitatea lui Capulet. Ea 
nu uită nici un detaliu; "fotografiază" tot, de la o repetiţia la 
cealaltă. Beatrice ştie foarte b i ne să urmărească evol uţ ia  
actorului şi de asta au mare nevoie tinerii, să le fie analizată 
traiectoria, să fie ajutaţi intru descoperirea disponibilităţilor lor. 
Acest lucru mi se pare că-I face şi Horea Popescu . . .  

O Care te-a distribuit in Ondine • • •  

• Da, o întâlnire foarte plăcută, adevărată. M-a văzut şi m-a 
intrebat: "măi frumosule, vrei să joci in spectacolul  meu ?" 
(RAde.) Chiar nu mă consider frumos. 

O Dar crezi că ai putea juca un june-prim? 
• Nu ştiu, rolurile de june-prim nu mi s-au părut complexe. 

Îmi place să interpretez personaje ori foarte simple, ori foarte 
complexe. Amândouă incită in a descoperi in tine multe lucruri 
negăsite sau neconştientizate. Nu mi-ar strica să joc un june
prim şi, oricum, cred că este nevoie de acest gen. 

O Cum percepi nevoia de teatru in condiţiile concrete 
ale societăţii romineftl de astăzi? 

• Ştii cum aş spune eu? Aş spune nevoia spectatorului de a 
fi alimentat cu energie benefică din partea scenei. Nu ştiu in ce 
măsură generaţi i le tinere şi-au pus problema nevoii de teatru, 
dar vin aici pentru că e un loc viu, o comunicare directă, un 
punct sanitar unde sunt bandajate sufletele lor, mai mult decât la 
filmele video, să spunem. 

O Se poate trăi fără teatru? 
• Am cunoşt inţe care n u  şt iu ce e t eatrul ş i n 1c 1  nu- i  

interesează. Eu  cred că actorul e totuşi un martir. Noi suntem in 
linia întâi. Nu-mi place să mă exalt, e bine să aibă fiecare măsura 
meseriei pe care o face, dar la teatru se dăruieşte mult şi unde 
se dă, lumea vine. 

O Ce ai spune despre dragoste? 
• Am o concepţie sănătoasă despre dragoste. Am respectat 

intotdeauna femeia. Am avut mereu remuşcări la despărţire. 
Dacă aş putea, aş iubi ca Hemingway, zece femei deodată. 
Fiecare in cămăruţa ei din inima mea. Dragoste e in tot ce fac. 

O Traiectoria ta profesională pare a sta sub semnul 
reufitel. Cum explici absenţa solicitArilor din partea 
cinematografiei fi a televiziunii? 

• M - a  so l ic itat doar u n  regizor  danez,  pe care l -am 
cunoscut la  Avignon şi cu care am filmat. Aici e probabil o filieră 
aparte ... Nu sufăr, nu mă lamentez, cred că aş avea ce să dau 
filmului românesc, dar aştept . .  La TV am jucat intr-un serial 
făcut de Studioul Economic. De la redacţia "Teatru TV" n-am 
avut solicitAri, cred cA unii regizori nici nu mă cunosc, nu ştiu 

dacă au văzut spectacole cu mine. Fii sigură că n-o să-i aştept la 

Pangrati să le spun că vreau să joc. Bineînţeles că vreau să joc, 
dar dacii incA nu sunt chemat, nu voi face icter. Atât cât imi dă 
scena, mă ţine in viaţă! 

CLARA MĂRGINEANU 

EVOCĂRI 

Teatrul copilăriei noastre 

lată, mă impiedic de amintiri! Se împlineşte o jumătate de veac 
de când, cu gulerul lodenului ridicat, păşeam pragul  teatru lu i  
"Ţăndărică", invitat să-I inlocuiesc pe meşterul Costache Antoniu, 
ca "actor vorbitor"! Teatrul se afla pe locul magazinului .Pescarul" şi 
era de fapt un cinemobil nemţesc, in care se construise o pasarelă 
de unde erau mânuite păpuşile trase de sfori, iar in micuţa fosă din 
faţa scenei stăteau ghemuiţi actorii, cu ochii in oglinda ce aducea 
scena pe pupitrele lor. Cum nu ajunsese pe scenele noastre 
magnetofonul, totul se făcea pe viu, obligând păpuşile, vocile şi 
muzica la o cât mai desăvârşită sincronizare. 

Preluând aşadar .din mers" rolul de la meşterul meu, a trebuit 
să mă adaptez cu rapiditate cerinţelor genului, deloc uşor. 

Micuţa instituţie de artă şi-a deschis uşa pentru publ ic in 
noiembrie 1 945, luptându-se cu toate greutăţile inerente inceputului 
şi, invingându-le, a reuşit in numai câţiva ani un număr impresionant 
de spectacole,  cu turnee in ţară şi cu deplasări la şcol i  ş i  
intreprinderi. Primul spectacol s-a intitulat Ţăndărlcă in Mările 
Sudului, iar spre toamnă au inceput repetiţiile cu Ţăndărică la 
circ de 1. Avian, un serios examen pentru toţi componenţii trupei. 
S-a repetat mai multe l un i ,  in condiţ i i  foarte grele,  aproape 
in imaginabile pentru artistul păpuşar de astăzi. Zorile albeau 
ferestrele, prinzându-ne in repetiţii. Degetele pianistului se lipeau de 
clapele pianului, iar pe sub podeaua sălii vântul şuiera ameninţător. 

La ceasul inceputurilor de la noi, in străinătate teatrele de păpuşi 
prezentau spectacole prevăzute cu scenă turnantă, cu păpuşi 
sculptate de artişti celebri şi având costume executate in cele mai 
mari case de modă. Nici artiştii noştri nu s-au lăsat mai prejos şi, 
chiar fără o bază tehnică, dar cu mult talent şi dăruire, au reuşit. 

Deci a doua premieră a teatrului a fost Ţăndărică la circ. 
Afară se aşezase pe viscol, florile iernii alergau bete prin văzduh, iar 
in sală cele două sobe de tuei, inroşite, abia dădeau o undă de 
căldură. În spatele scenei, câţiva păpuşari nu-şi găseau locul, 
urcând şi coborind pe pasarelă, desfăcând aţele păpuşilor ce 
atârnau înghesuite in nişte saci mici. Atât decorurile cât şi costumele 
fuseseră lucrate cu măiestrie de Elena Pătrăşcanu şi Alex. 
Brătăşanu. 

Câte repetiţii, câtă muncă pentru a ajunge la frumosul rezultat 
de la premieră! Dincolo de ochii înfocaţi ai reflectoarelor, licărea 
veselia de licurici a micilor spectatori. Câtă artă au pus in fiecare 
m işcare,  in fiecare gest, Dor ina  Tănăsescu sau Ant igona 
Papazicopol ş i  cât s-au chinuit pentru a crea un spectacol atractiv ş i  
plin de găselniţe ingenioase Nicolae Massim şi  Lucia Calomeri, care 
au semnat regia spectacoluluil Mica orchestră condusă de Edgar 
Cosma şi-a făcut inspirat datoria, intr-o perfectă colaborare. În 
general ,  a fosl primul spectacol de faclurii uccidtmlldii, Hnunliind 

man succese ce s-au întins în toată Europa şi mai departe, o dată 
cu crearea une1 solide şcolt de păpuşari. 

Mu�i dintre spectatori, copiii şi adolescenţii da odinioară , sunt 

oameni in pragul bătrâneţii care-şi duc astăzi nepoţii la teatrul ce le-a 

încântat copilăria. 

C_ DINESCU 


